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Nyomtatott és online sajtó 
 

Zsigmond Barna Pál: a fiatalok minél nagyobb számban vegyenek részt az EP-

választáson 

2024. március 13. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu 

Fontos, hogy minél több fiatal részt vegyen az európai parlamenti választáson, beleszóljon a 

közügyek alakításába, Európa jövőjébe - mondta az Európai Uniós Ügyek Minisztériuma 

(EUM) parlamenti államtitkár szerdán, a Határtalanul a Magyar Fiatalokért Egyesület 

konferenciája előtt. Zsigmond Barna Pál úgy fogalmazott, nagyon fontos a fiatalok részvétele, 

hogy "Európa végre jó irányba kerüljön, és Brüsszel végre jó irányba tartson". Értékelése 

szerint a választás jelentősége, hogy Európai Unió az legyen, aminek az alapítók megálmodták, 

azaz a nemzetállamok szövetsége. "Ne folytatódjon az a szürreális föderációs kísérlet, ami az 

elmúlt időszakban jellemző volt" - emelte ki. Az államtitkár arra is kitért, hogy a Kárpát-

medencei uniós tagországokban a határon túli magyarok saját jelöltjeikre tudnak szavazni. A 

kárpátaljai és a vajdasági magyarok pedig, ha rendelkeznek magyar állampolgársággal, 

levélben szavazhatnak a magyarországi pártlistákra - tette hozzá. Zsigmond Barna Pál a 

fiatalokat tömörítő szervezet megalakulásának 5. évfordulója alkalmából arra emlékeztetett, 

hogy a Határtalanul a Magyar Fiatalokért egységet, közösséget alakított ki a Kárpát-

medencében a politika és a közélet iránt érdeklődő fiatalok között.  

 

A washingtoni Capitoliumban Kossuth Lajos szobránál emlékeztek 
2024. március 13. – MTI, hirado.hu, Mandiner 

Washingtonban a Capitoliumban kezdődtek a március 15-i megemlékezések, ahol 

megkoszorúzták Kossuth Lajos mellszobrát. Az eseményen részt vett Carol Miller, az amerikai 

kongresszus alsóházának tagja, a képviselőház magyar baráti csoportjának tagja. A nyugat-

virginiai politikus a megemlékezésen a két ország közötti közös értékeket emelte ki, a családok 

és a hit fontosságát, valamint szabadság iránti elkötelezettséget. Takács Szabolcs magyar 

nagykövet megemlékezett azokról a magyar hősökről, akik a szabadságért küzdöttek. Kiemelte, 

hogy Magyarország, egy kis országként, amely mindig birodalmak szorításában, és gyakorta 

ellenséges szomszédok közelében létezett, túlélte történelme sok tragédiáját, és szuverén, 

demokratikus országgá vált. Felidézte, hogy Kossuth Lajos az 1850-es években járt az Egyesült 

Államokban, ahol ösztönző beszédei hozzájárulhattak annak az országnak a fejlődéséhez, 

amelyet ma Egyesült Államoknak nevezünk. 

 

Ünnepi fogadás a ljubljanai várban 
2024. március 13. – Nepujsag.net 

Magyarország Ljubljanai Nagykövetsége az 1848/49-es forradalom és szabadságharc 

tiszteletére tartott fogadást tartott a ljubljanai vár „Palacij” termében. A Dávid Andor Ferenc 

nagykövet által vezetett fogadáson jelen volt Szalay-Bobrovniczky Kristóf, Magyarország 
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honvédelmi minisztere, aki az első felelős magyar miniszterelnök, a ljubljanai várban is 

raboskodó gróf Batthyány Lajos törekvéseiről szólt ünnepi beszédében. Az eseményen jelen 

volt Marjan Šarec szlovén védelmi miniszter is, s a két szomszédos ország védelmi tárcáinak 

vezetői előzetesen kétoldalú tárgyalásokat folytattak. A nap folyamán közösen avatták fel az 

első világháborúban, a III. isonzói csata során Tolmin területén hősi halált halt Czant Emil 

százados emlékművét is. 

 

Együtt ünnepel a Kárpát-medence középiskolás ifjúsága március 15-én 
2024. március 13. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

145 Kárpát-medencei középiskola, közel 7000 diákja utazik a március 15-i nemzeti ünnepen 

legalább egy határ átlépésével egy másik iskolához közösen ünnepelni és emlékezni a Rákóczi 

Szövetség Diákutaztatási Programjával. A nagy múltú program célja 1994 óta, hogy a Kárpát-

medence országaiban élő magyar középiskolások együtt emlékezzenek meg az 1848-49-es 

forradalomról és szabadságharcról, illetve ehhez kapcsolódóan minél több élmény és emlék, 

valamint személyes kapcsolat szülessen a diákok és tanárok között. A Felvidékről 21 iskolai 

csoport utazik magyarországi fogadóiskolához ünnepelni. 

      
Elhunyt Szilágyi István Kossuth-díjas kolozsvári író, a Helikon folyóirat alapító 

főszerkesztője  
2024. március 13. – MTI, Krónika, maszol.ro, erdon.ro, Nyugati Jelen  

Életének 86. évében elhunyt szerdán Szilágyi István Kossuth-díjas kolozsvári író, a Helikon 

folyóirat alapító főszerkesztője – közölte a Helikon szerkesztősége. Szilágyi István 1938-ban 

született Kolozsváron, a család 1940-ben Zilahra költözött, a szilágysági kisváros világa 

meghatározó élménye maradt. Jogi végzettséggel a háta mögött jelentette meg első írásait az 

Utunkban, melynek később munkatársa, 1968-tól főszerkesztő-helyettese lett. 1990-től a 

Helikon néven újjáalakuló irodalmi folyóirat főszerkesztője. Első novelláskötete, a Sorskovács 

1964-ben, első regénye, az Üllő, dobszó, harang 1969-ben látott napvilágot. Az évtizedek során 

a magyar irodalom olyan remekműveit tette le az asztalra, mint a Kő hull apadó kútba, az 

Agancsbozót és a Hollóidő, utolsó regénye, a Messze túl a láthatáron 2020-ban jelent meg.  

 

Újrázna Sepsiszentgyörgyön Antal Árpád 
2024. március 13. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Nem történt meglepetés Háromszéken: az RMDSZ Antal Árpádot jelölte a sepsiszentgyörgyi 

polgármesteri pozícióra. A kézdivásárhelyi gyűlésen a Kovászna Megyei Tanács elnöki 

pozíciójáért ismét Tamás Sándor száll harcba a szövetség részéről.  A Vigadó Művelődési 

Központban döntöttek a Kovászna megyei RMDSZ által a négy háromszéki város és a megyei 

tanács élére javasolt jelöltek nevesítéséről. Ahogyan az várható volt, a Kézdivásárhelyen zajló 

gyűlésen az a döntés született, hogy Sepsiszentgyörgyön Antal Árpád, Kézdivásárhelyen Bokor 

Tibor, Kovásznán Gyerő József, Baróton pedig Huszár-Benedek János neve kerül fel a majd a 
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szavazólapokra polgármesterjelöltként. A megyei tanács élére továbbra is Tamás Sándort 

tartotta a legjobb jelöltnek a szövetség. Így mind a négy elöljáró és a megyei önkormányzat 

vezetője is újrázik még egy mandátumért. 

 

Újabb mandátumért indul Soós Zoltán marosvásárhelyi polgármester 
2024. március 13. – MTI, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Újabb polgármesteri mandátumra pályázik Soós Zoltán Marosvásárhelyen. A jelenleg 

hivatalban levő városvezető szerdán este jelentette be, hogy ezúttal is független jelöltként indul 

a helyhatósági választásokon. Soós Zoltán röviden ismertette a mandátuma alatt elért nagyobb 

megvalósításokat és a folyamatban levő beruházásokat. Elmondta, több mint öt és félszer annyi 

európai uniós támogatást sikerült lehívni, mint az előző ciklusban és jelentős mértékben nőtt 

a város saját bevétele is. Hangsúlyozta, forradalmasították a közszállítást, fontos 

infrastrukturális fejlesztések indultak el, tíz oktatási intézményt újítottak fel, továbbá több 

mint 3.300 tömbház hőszigetelése van folyamatban. Új várost építünk! – jelentette be a 

polgármester, aki folytatni szeretné azt, amit elkezdett. „Tempót váltottunk és szemléletet. 

Sokat fejlesztünk, de világos céllal: hogy biztonságos és élhető legyen a város” – szögezte le 

Soós Zoltán. 

 

Szilágyi Dóra: a fiatalok meghatározhatják az idei választásokat 
2024. március 13. – maszol.ro 

„A fiatalok döntő erővel bírnak az idei választásokon és ezt a lehetőséget kell tudatosítani az 

elsőszavazókban is” – hangzott el az Erdély TV 24plusz című műsorában. Szilágyi Dóra 

MIÉRT-elnök, az RMDSZ EP képviselőjelöltje arról beszélt, hogy a fiatal korosztály már 

beleszületett az Európai Unióba, emiatt is tudják és érzik ennek a választásnak a lényegét. 

Szerinte a fiatalok az EU vívmányai, a számukra adott lehetőségeket értik és használják, és arra 

van igényük, hogy ezeket kibővítsük, úgymond szintet lépjünk. Választási programjában az 

oktatási rendszerre, ezen belül a továbbképzési lehetőségek kiterjesztésére és szakoktatásra, de 

a munkavállalásra, a lakhatási problémákra és a friss családosokat segítő intézkedésekre is 

fókuszál. 

 

Elkezdődtek a felújítási munkálatok a Szent László-plébániatemplomban 
2024. március 13. – erdon.ro 

Elkezdődtek a helyreállítási munkálatok Nagyváradon, a központ emblematikus épületénél a 

Szent László templomnál – jelentette be Cseke Attila RMDSZ-es szenátor, volt fejlesztési 

miniszter. „Nagyvárad arcképét határozza meg a barokk Szent László templom, amelyben most 

elkezdődtek a teljes felújítási, restaurálási munkálatok” – nyilatkozta Cseke Attila. A Szent 

László-templom Nagyvárad központjának egyik meghatározó épülete, amelynek megújulására 

az RMDSZ vezetése alatt biztosított finanszírozást a fejlesztési minisztérium. A helyreállítási 

munkálatok során a templom tartószerkezetét megerősítik, díszítő elemeit restaurálják, 

padlófűtést vezetnek be. Jelenleg az épületen repedések láthatók, a falak helyenként nedvesek, 

ez veszélyezteti az épségét, hosszú távú fennmaradását. 
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Bíró Barna Botond emlékeztetett, Borboly Csaba ködösít 
2024. március 13. – szekelyhon.ro 

Nem adott egyértelmű választ arra a kérdésre Borboly Csaba, a Hargita megyei önkormányzat 

és az RMDSZ Csíki Területi Szervezetének elnöke, hogy a csíkiak négy éve valóban megígérték-

e, idén az udvarhelyszéki elnökjelöltséget támogatják, visszaadva a csíki jelöltnek nyújtott 

akkori támogatást. Arra sem kaptak magyarázatot, hogy ha volt ilyen ígéret, akkor ő miért akar 

ismét a megyei önkormányzat elnöke lenni.  

 

Ünnepi megemlékezések a Szilágyságban 
2024. március 13. – maszol.ro 

„Legyünk egyek a közös ünneplésben!” mottóval az 1848-49. évi forradalom és szabadságharc 

tiszteletére ünnepi megemlékezést tartanak március 15-én Szilágysomlyón, délelőtt 10.00 

órától az EMKE Magyar Házban. Megkoszorúzzák az 1848-49-es forradalom és szabadságharc 

emléktábláit, majd délután 17.00 órától a Bem József tiszteletére állított kopjafát a református 

templomkertben, ahol a 16. számú Báthory István cserkészcsapat szolgál. 17.15-kor 

ökumenikus áhítat veszi kezdetét a református templomban, ezt követően 18.00 órától ünnepi 

műsorra hívják a helybélieket a Városi Művelődési Házba. 

 

Ortodox temetőt építenek Csíkszereda határában 
2024. március 13. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Huszonnyolc fehér betonkereszt áll egy új, még építés alatt álló sírkertben Csíkszereda 

határában a katonaság területének közvetlen szomszédságában – írta meg a Hargita Népe. 

Mint kiderült, törvénytelenül építkeznek. A területet drótkerítés veszi körül, a sírokat vagy 

emlékhelyeket nem lehet megközelíteni, de a keresztek felirataiból valószínűsíthető, hogy 

ortodox vallású apácák vagy zárdák lakóinak nyughelyeiről van szó. Bors Béla, Csíkszereda 

alpolgármestere a Hargita Népe megkeresésére közölte, az ortodox egyház 2023 októberében 

kért a városházától az adott területre vonatkozó urbanisztikai bizonylatot. Az önkormányzat 

azonban akkor közölte, ahhoz, hogy építkezni lehessen a területen, egyszer el kell készülnie az 

övezeti területrendezési tervnek (PUZ). Ennek hiányában az építkezés törvénytelennek 

nyilvánítható. „Törvénytelenül építkeznek, a területnek nincs rendezési terve, és építkezési 

engedélyt sem kértek” – mondta az alpolgármester, aki szerint a városháza helyszíni vizsgálatot 

indít. 

         
Berényi József: Itt lenne az ideje, hogy az Európai Néppárt felébredjen 
2024. március 13. – Ma7.sk 

Az Európai Parlament jogi szakbizottsága úgy döntött, beperli az Európai Bizottságot a 

Magyarországnak járó uniós források felszabadítása miatt. A kialakult helyzetet Berényi úgy 

értékelte, az Európai Néppárt tudatosíthatná, hogy ne üljön fel a progresszív-liberális világ 

provokációinak, mert a pártcsalád két vezető személyisége: az Európai Bizottság és az Európai Fe
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Parlament elnöke került egymással szembe. Az EPP bukaresti kongresszusán újrajelölt Ursula 

von der Leyen által vezetett Bizottság döntött úgy, hogy felszabadítja a Magyarországnak járó 

uniós forrásokat, ugyanakkor a szintén néppárti Roberta Metsola került az Európai Parlament 

elnökeként abba a helyzetbe, hogy a döntést felülbírálja és bíróságon keresztül állítsa le – 

emlékeztetett Berényi. 

 

A vártnál is jobb eredmény érhető el - Forró Krisztián a pozsonyi hírtelevízió 

választási műsorában 
2024. március 13. – Ma7.sk 

A ta3 hírtelevízió kedd este közvetítette a köztársaságielnök-jelölteket bemutató sorozatában a 

Forró Krisztiánnal készült élő stúdióbeszélgetést. A műsorvezető két, a szlovákiai magyarság 

számára neuralgikus kérdést is felvetett, a kettős állampolgárság intézményét, illetve a Beneš-

dekrétumok problémáját. Míg az elsőt Forró inkább szimbolikus jelentőségűnek nevezte, a 

kollektív bűnösség elvére alapozó egyes beneši dekrétumokat pedig mindmáig aktív 

jogforrásként mutatta be, amely alapján ma is koboznak el földeket. A műsorvezető úgy vélte, 

hogy Forró talán a kisajátításokra gondol, amelyek nem kell, hogy összefüggésben legyenek a 

dekrétumokkal. Ez a kis momentum is jelzi, hogy a szlovákság mennyire tájékozatlan ebben a 

kérdésben. 

 

Agócs Attila lett a ZMOS nógrádi régiójának új elnöke 
2024. március 13. – Ma7.sk, Új Szó, Bumm.sk 

Agócs Attila, Fülek polgármestere lett a Nógrádi Városok és Falvak Társulásának (ZMON) új 

elnöke. A ZMON tagjai erről a társulás szerdán Losoncon tartott közgyűlésén döntöttek. Agócs 

az eddigi elnököt, Alexandra Pivková, Losonc polgármesterét váltotta, aki lemondott a társulás 

vezetéséről. Agócs Attila korábban a ZMON alelnöke volt. A szervezet 79 önkormányzatot 

tömörít a Losonci és a Poltári járásból. A társulás szerdai ülésén a tagok megvitatták a városok 

és falvak aktuális problémáit, az önkormányzatok rossz gazdasági helyzetét és a községek 

közötti együttműködést. 

 

Emlékezz! 1944–2024 
2024. március 13. – Ma7.sk 

Ezzel a címmel nyílt kiállítás a királyhelmeci múzeumban, amellyel az 1944 május végén, a 

sátoraljaújhelyi gettóból a birkenaui lágerbe elhurcolt 11 ezer bodrogközi zsidóra emlékeznek. 

Közülük 970 volt királyhelmeci, és alig százan tértek vissza. A molinók szövegei felvázolják a 

zsidóság mindennapjait a Magyar Királyság területén, egészen a trianoni időkig. A 

királyhelmeci múzeumi csapat egy helyi lakos által a kassai antikváriumban vásárolt, héber–

angol nyelvű, 40 évvel ezelőtt, Tel Avivban kiadott könyv autentikus adataira támaszkodva 

tudta összeállítani a kulturálisan magyar identitású bodrogközi zsidóságra vonatkozó kiállítási 

részt. 
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Kárpát-medencei református borászok borversenye felvidéki résztvevőkkel 
2024. március 13. – Ma7.sk 

A Kárpát-medencei Református Szőlészek és Borászok Fóruma, a BORUM immár több mint 

egy évtizede várja a borászokat. Minden találkozót máshol rendeznek meg: idén a Tokaj-

hegyaljai Mád és a Mádi Református Egyházközség fogadta a református borászokat, köztük a 

felvidéki reformátusok küldöttségét is. A Komáromi Református Egyházmegye küldöttségét 

Erdélyi Zoltán és neje, Erdélyi Adél vezette, akiket a perbetei gondnok, Kecskés Imre és neje, 

Kecskés Mária, valamint az érsekújvári gyülekezetből Csanda Balázs képviselt. A Barsi 

Egyházmegyéből a garamsallói gyülekezet tagjai és a zselíziek voltak. 

 

Lépések a javítóintézetek fejlesztésére 
2024. március 13. – Új Szó 

Kedden tárgyalóasztalhoz ült Tomáš Drucker oktatási és Erik Tomáš munkaügyi miniszter 

(mindketten Hlas), hogy a javítóintézetek helyzetéről tárgyaljanak, majd bemutatták az 

intézkedéscsomagot, amellyel fejleszteni szeretnék a gyermekek társadalomba való 

visszaillesztésének folyamatát. A jelentés közzététele után az Új Szó részletesen is foglalkozott 

a botránnyal, és mint kiderült, gyakran az intézetbe kerülő, magyar anyanyelvű gyermekek 

nyelvi jogait sem tartják tiszteletben. Az üggyel kapcsolatban keresték az oktatási 

minisztériumot, de konkrét válaszokat nem kaptunk kérdéseinkre, pusztán egy általános 

állásfoglalást egy tárcaközi munkacsoport létrehozásáról, melynek feladata az intézmények 

ellenőrzése, a helyzet kiértékelése és a megoldások kidolgozása lesz. 

 

Mit jelentenek Szijjártó drégelypalánki szavai? 
2024. március 13. – Ma7.sk 

Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter a híd átadása alkalmából elmondott 

beszédében azonban kitért a Magyar Szövetség elnökére, Forró Krisztiánra is. Mondandóját 

ugyanis a következőkkel zárta: „Tisztelt elnök úr, kérem, engedje meg, hogy sok sikert kívánjak 

önnek az elkövetkezendő hetek erőfeszítéseihez, és ugyanezt tegyem Forró Krisztián elnök 

úrnak is. Mindkettejüknek sok sikert és a végén megelégedettséget kívánunk.” Amivel 

lényegében nemcsak azt jelezte, hogy melyik jelölt végső győzelmével lennének elégedettek 

Budapesten (a második fordulóban), de Forró Krisztián kapcsán a Magyar Szövetség elnökének 

támogatására is felhívta a felvidéki magyarság figyelmét (az első fordulóban). 

 

Pandy Péter az európai érdekek sírásóival szelfizett Bukarestben. Mégis, mit akar 

üzenni ezzel a választóknak? 
Pandy Péter nem csak köszöntötte Ursula von der Leyent, az Európai Bizottság elnökét, és 

kijelentette, hogy a Magyar Szövetségnek az Európai Néppártban a helye, hanem érték- és 

érdekközösséget vállalt azzal az Európai Néppárttal, amely Ursula von der Leyent jelölte újra 

a Bizottság élére. Közös szelfijük kétségkívül arra utal, hogy Pandy részben vagy egészben 

azonosul von der Leyen politikájával. Mindez rendkívül aggasztó üzenetet küld a felvidéki 
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magyar választóknak, ráadásul Pandy az MSZ EP-választási listájának második helyéről indul, 

ami adott esetben képviselői mandátumot jelenthet Brüsszelben. 

     
Létrehozzák a Pásztor István Alapítványt 
2024. március 13. – PannonRTV 

Hamarosan bejegyzik a Pásztor István Alapítványt, és létrehoznak egy róla elnevezett díjat - 

jelentette be dr. Pásztor Bálint a Hét Nap legújabb számában a vele készült interjúban. A VMSZ 

elnöke elmondta: ennek a célja az lesz, hogy Pásztor István emlékét és munkásságát ápolják, 

és őrizzék mindazt, amit ő a közösségért tett. Hozzátette, az Alapítvány anyagilag is támogatná 

azokat a célokat, amelyeket Pásztor István fontosnak tartott, és amelyekre vonatkozóan jelen 

pillanatban nem igazán léteznek Vajdaságban támogatási formák, illetve lehetőségek - például 

a fiatal, tehetséges sportolóknak az eljutását különféle versenyekre. Ezt ő személy szerint 

fontosnak tartotta, ezért ilyen célok elérését tűzi ez az Alapítvány a zászlajára. Dr. Pásztor 

Bálint kiemelte még, hogy ami a díjat illeti, az Alapítvány majd pontosan kidolgozza a 

kritériumrendszert, de azt olyanoknak kell kapniuk, akik azoknak az értékeknek a 

teljesüléséért küzdenek, amelyekért ő küzdött. 

 

Jelentős államközi szerb-magyar közös projektek megvalósításáról egyeztettek 
2024. március 13. – Magyarszo.rs 

Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) elnökének Facebook-bejegyzése 

szerint ma Bányai Gábor magyar országgyűlési képviselőt, a Dél-Alföld gazdasági fejlesztésével 

megbízott kormánybiztost látta vendégül, akivel jelentős államközi magyar-szerb közös 

projektekről egyeztetett. A bejegyzés szerint az egyeztetés során egyebek mellett a határátkelés 

meggyorsítása, a határátkelők kapacitásának bővítése, vízgazdasági fejlesztés, a Szabadka-Baja 

vasúti forgalom beindításának fontossága is terítékre került. 

 

Keviben is az 1848/1849-es magyar forradalomra és szabadságharcra 

emlékeztek 
2024. március 13. – Vajma.info, PannonRTV, Magyarszo.rs 

Az ünnepségen Perpauer Attila, a rendezvényt szervező Móra István Művelődési Egyesület 

vezetője üdvözölte az egybegyűlteket, majd pedig Baráth Gábor Gergely történész mondott 

ünnepi beszédet. Beszédében kiemelte, hogy a magyar nép a magyar forradalom és 

szabadságharc ideje alatt bebizonyította, hogy egy szabadságszerető nemzet, amelyik ha 

összefog, akkor lényegében a lehetetlenre is képes. „Az az 848/1849-es magyar forradalomnak 

és szabadságharcnak máig tartó üzenete van. Mégpedig az, hogy a nemzetnek mindig meg kell 

vívni a küzdelmeit – hangsúlyozta ki és hozzáfűzte, hogy ahogyan 1848-ban, úgy 2024-ben is 

a nemzetnek napi szinten meg kell vívnia a küzdelmet a szabadságért azzal, hogy most nem 

Bécsből, hanem más erőközpontokból próbálják a diktátumokat rátukmálni a nemzetre, 

amelyik persze ellenáll ezeknek.” 
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A szórványban is megemlékeztek az 1848-as magyar forradalomról 
2024. március 13. – PannonRTV 

Az 1848/49-es forradalom és szabadságharc emlékére szerveztek alkalmi műsort 

Torontálvásárhelyen. Az esemény a József Attila Művelődési Otthon, a Moša Pijade Általános 

Iskola és a Magyar Művelődési és Művészeti Központ összefogásával valósult meg. A 

torontálvásárhelyi megemlékezés a himnusz eléneklésével kezdődött, majd Pintér Anna-

Mária, tartományi képviselő mondott köszöntőbeszédet. „Bármelyik magyar település volt itt, 

Dél-Bánátban is, mindenhol forradalom volt, és úgy itt, Torontálvásárhelyen is, ahol a 

külügyminiszter még az iratában is följegyezte – Szemerédi Bertalan volt anno a miniszter –, 

és ő is a torontálvásárhelyieket úgyszintén külön kiemelte, hogy milyen hősiesen megállták a 

helyüket.” A rendezvényt Kovács Elvira köztársasági parlamenti képviselő, Lality Urbán Emese 

államtitkár és Vidrács Krisztina, a helyi iskola igazgatónője is megtisztelte jelenlétével. 

 

A hősök lelki üdvéért imádkoztak Zentagunarason 
2024. március 13. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Koszorúzással és alkalmi műsorral emlékeztek Zentagunarason az 1848/49-es magyar 

forradalom és szabadságharcra a helyi temetőben található emlékműnél. A Gracza János 

Színjátszó és Irodalmi Egyesület tolmácsolásában hangzott el a Himnusz. Fekecs József, a 

zentagunarasi helyi közösség tanácselnöke mondott beszédet, majd Baráth Gábor helyi 

katolikus plébános vezetésével közösen imádkoztak az elesettek és mártírok lelki üdvéért. 

Tomik Nimród történész elevenítette fel a március 15-i eseményeket, majd az Október 18. 

Általános Iskola diákjai szavaltak. Mások mellett a Szabadkai Magyar Főkonzulátus, az MNT, 

a VMSZ, a topolyai önkormányzat és a zentagunarasi helyi közösség képviselői is elhelyezték 

az emlékezés virágait. 

 

Márciusi hősök - megemlékezés Csókán 
2024. március 13. – PannonRTV 

Márciusi hősök címmel tartottak megemlékezést tegnap Csókán az 1848/49-es magyar 

forradalom és szabadságharc 176. évfordulóján. A rendezvény a csókai Művelődési és Oktatási 

Központ, valamint a Vajdasági Magyar Szövetség helyi szervezetének közös szervezésében 

valósult meg. Az 1848/49-es események emlékére helyezték el a megemlékezés virágait kedden 

délután Csókán a római katolikus temetőben. A nemrégiben felavatott, Borbély család sírjánál 

található emlékmű mellett, Bakith Pál sírhelyét is megkoszorúzták. Ezt követően a szervezők 

emlékműsorral tisztelegtek az elesett hősök emléke előtt. 

 

Színpadi játék két költőóriásról 
2024. március 13. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

Zsúfolásig megtelt az óbecsei Népkönyvtár díszterme szerdán délben: a Szabadságharc, avagy 

Arany János és Petőfi Sándor barátságának a két éve című színpadi játékot tekinhették meg a 

középiskolások Kálló Béla szabadkai születésű, Jászai Mari-díjas színművész és Tóth Péter 

Lóránt versvándor, a Magyar Kultúra Lovagja előadásában. A két szereplőt nemcsak az 
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alkotásban, hanem a való életben is barátság köti össze. Kálló Béla, aki a darab rendezője is 

egyben, Arany Jánost és a kor más szereplőit személyesíti meg. 

 

Négy év alkotásai egy helyen 
2024. március 13. – Magyarszo.rs 

Szerdán megnyílt a Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégium képzőművészeti szakos 

végzős diákjainak kiállítása a Zentai Városi Múzeumban. A múzeum képtára zsúfolásig megtelt 

a diákokkal, a szüleikkel, az iskola tanáraival és a kiváncsiskodó helyiekkel. Az egybegyűlteket 

Csikós Pajor Gizella, a Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégium igazgatója üdvözölte. 

Ünnepi beszédében megköszönte a diákoknak az érettségi kiállítást, a szaktanároknak pedig az 

alázatos és odaadó munkát, valamint sok sikert kívánt a diákoknak a továbbiakban, és 

bátorította őket az alkotás folytatására. 

      
Bocskor Andrea: Nemet mondunk a brüsszeli cenzúratörvényre! 
2024. március 14. – Magyar Nemzet 

Az Európai Parlament ma elfogadta az úgynevezett uniós médiatörvényt. Bár a rendeletjavaslat 

elvileg a médiapluralizmust és a média függetlenségét kívánta védeni, valójában azonban ez 

egy brüsszeli cenzúratörvény, amely a Soros-hálózat szervezeteinek a véleményezése alapján, 

a tagállamok hatásköreibe beavatkozva akarja rendszabályozni a tagállami médiarendszereket 

– áll Bocskor Andrea, a Fidesz EP-képviselőjének közleményében. Bocskor Andrea kiemelte: 

A jogszabály egy újabb brüsszeli beavatkozás a tagállamok szuverenitásába. Az uniós 

szabályozás célja, hogy csak Brüsszel hangja szólalhasson meg a tagállami nyilvánosságban, és 

lehetőséget teremt arra, hogy Brüsszel elnyomja a nemzeti és keresztény-konzervatív 

véleményeket, értékeket. Ez elfogadhatatlan. Brüsszel a szemünk láttára építi fel a média feletti 

totális kontrollt, egy központosított cenzúrát. 

 

Újabb anyaotthont épít a Magyar Ökumenikus Segélyszervezet Beregszászon 
2024. március 13. – Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

2022 februárja óta több millió állampolgár hagyta el Ukrajnát. De Kárpátaljára is érkezett 

néhány százezer belső menekült és tartózkodik itt mind a mai napig. Egy részük elvesztette a 

családfenntartót. Számukra hirdetett országos támogatási programot Olena Zelenszka, az 

államfő felesége. Ehhez a programhoz csatlakozott a Magyar Ökumenikus Segélyszervezet is. 

Stábunk Gerevich Jánossal, a segélyszervezet ukrajnai kirendeltségének vezetőjével azokat a 

munkálatokat tekintette meg, amelyek már a második anyaotthon kialakításánál zajlanak 

Beregszászon valósítanak meg. Az intézményekben a befogadott családokkal egyéves 

szerződést kötnek, valamint kötelezik őket, hogy gyermekeiket óvodába, iskolába járassák, 

emellett pedig segítenek az édesanyáknak a munkavállalásban is. Az első anyaotthont szintén 

Beregszászon alakították ki, itt ma négy család él. 
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Megújul a beregújfalui kultúrház 
2024. március 13. – Kárpátalja.ma 

Kultúrházat újítanak fel a magyarság nyelvhatárának egyik végvárában, Beregújfaluban. A 

helyi kultúrház felújításáról ígéretes terv készült nemrégiben, a napokban pedig megkezdték 

az épület felújítását. A látványtervek március 13-án mutatták be. A felújítás a Bethlen Gábor 

Alapkezelő Zrt. támogatásával valósul meg a KárpátHáz Civil Szervezet által. Tóth Győző, a 

KárpátHáz Civil Szervezet ügyvezetője elmondta, hogy a rekonstrukció már régóta tervben volt, 

a munkálatokat pedig nemrég meg is kezdték. Kiemelte, hogy az adminisztratív reform előtt a 

helyi községháza vezetőjével, Sütő Lajossal indították el a mostan megvalósuló tervet, majd a 

Nagyberegi kistérség is mindenben partner volt a szervezettel. Hangsúlyozta, hogy reménység 

szerint nemsokára átadhatják a felújított létesítményt. 

 

Nemzetközi humanitárius szervezettől kaptak támogatást a kárpátaljai 

vállalkozók 
2024. március 13. – Karpat.in.ua 

Hét kárpátaljai vállalkozó kapott pályázati támogatást a „Bajban az ember Szlovák 

Köztársaság” Nemzetközi humanitárius szervezettől. Az összeget a munkabér rendezésére, a 

szükséges berendezések beszerzésére és még sok másra használták fel. A fő cél – a 

kisvállalkozások támogatása. A programban bárki részt vehet, aki vállalkozói tevékenységet 

folytat és fejleszteni szeretne. A több mint 70 pályázat közül 13 nyertest választottak ki. Az egyik 

feltétel a hivatalosan bejegyzett vállalkozás és a rendszeres adózás. A pályázati támogatásban 

részesült vállalkozók között van Bálint Rita podológus-szakember. A programban való 

részvételnek köszönhetően a vállalkozó két professzionális fotelt és széket vásárolhatott 

szépségszalonjába. Pénzbeli támogatásban részesültek azok az ukránok is, akik a háború miatt 

Kárpátaljára költöztek, és saját vállalkozást indítottak. 

 

Mezővári cukrász a Magyarország Tortája verseny döntőjében 
2024. március 13. – Kárpátalja.ma 

A Magyar Cukrász Ipartestület 18. alkalommal hirdette meg a „Magyarország Tortája” versenyt 

az augusztus 20-i nemzeti ünnep tiszteletére. A verseny évről-évre egyre nagyobb 

népszerűségnek örvend, a cukrászok kreativitásuk legjavával alkotják meg a különlegesebbnél 

különlegesebb édességeket. Ebben az évben a mezővári Kiss Gabriella és társa, Paál Fanni is 

nevezett a versenyre, és Árvácska nevű tortájukat be is válogatták a hat legkiválóbb alkotás 

közé. 

 

22 csapat mérte össze tudását az egyházkerületi bibliaismereti csapatjátékon 
2024. március 13. – Karpat.in.ua 

Mélységeket és magasságokat jártak be azok a fiatalok, akik részt vettek a Kárpátaljai 

Református Egyházkerület első bibliaismereti csapatjátékában, amelyet a Nagyberegi 

Református Líceumban szerveztek meg. A nap tematikája ugyanis Jákob fiának, Józsefnek a 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/megujul-a-beregujfalui-kulturhaz/
https://life.karpat.in.ua/?p=180900&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=180900&lang=hu
https://karpatalja.ma/kitekinto/magyarorszag/mezovari-cukrasz-a-magyarorszag-tortaja-verseny-dontojeben/
https://life.karpat.in.ua/?p=180913&lang=hu


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. március 14. 

történetét járta körül, így a hittanosok a tesztek megoldásai mellett olyan játékos ügyességi 

feladatokat oldottak meg, amelyet a bibliai alak is megélt. A vetélkedőn két korosztályban, 

összesen 22 csapat mérte össze tudását és ügyességét. A Nagyberegi Református Líceum az 

elmúlt évtizedekben folyamatosan fejlődött, akár a szakmaiságot, akár az infrastruktúrát 

vesszük alapul. Többek között ezért is szolgál bázisul több vetélkedőnek is. József története 

példaként szolgálhat minden fiatal szára, hiszen mélységeket és magasságokat egyaránt bejárt 

Isten gondviselésével, emelte ki az esperes.  

 

Maradjunk hűek értékeinkhez! 
2024. március 13. – Nepujsag.net 

„Mitől olyan varázslatos az Őrség, hogy aki csak egyszer is ellátogatott ide, annak szívét örökre 

rabul ejti? Talán azért, mert itt még mindig örök a hűség. Az a hűség, amelyet olyannyira 

szeretünk hangoztatni és emlegetni.” A domonkosfai nemzeti ünnep eme nyitógondolatai az 

egész ünnepséget átszőtték. A dombvidéki vasárnapi megemlékezést dr. Czikó Anita, 

Magyarország Lendvai Főkonzulátusának konzulja, Rok Petje, a Nemzetiségi Hivatal 

megbízott igazgatója, Fartek Iztok, Sal Község polgármestere, Andrejek Mitja, a helyi 

evangélikus gyülekezet lelkésze, muravidéki nemzetiségi elnökök, intézmények igazgatói, 

vezetői, a szomszédos települések polgármesterei is megtisztelték jelenlétükkel. A domonkosfai 

Petőfi Sándor Művelődési Egyesület népdalköre előadásában elhangzott magyar és szlovén 

himnuszt követően a Sal községi magyar közösség elnöke, Orban Dušan állt a pulpitusra. 

 

Emlékezés, kötődés 
2024. március 13. – Nepujsag.net 

Tamási Áron erdélyi író híres mondata szerint „Azért vagyunk a világon, hogy valahol otthon 

legyünk benne.” Ezek a szavak mélyebb értelmet hordoznak, mint pusztán a fizikai helyhez való 

kötődést. Lélekben és szellemileg is otthon vagyunk az anyanyelvünkben és a kultúránkban. A 

Hodoson, majd Domonkosfán zajlott programokkal a hétvégén megkezdődött a március 15-i 

muravidéki ünnepségsorozat, amely a forradalom és szabadságharc történéseire való 

emlékezés mellett a magyar nemzethez való ragaszkodásról is szól. A hodosi kopjafánál 

meggyújtott őrségi faragott gyertya is ennek az ősi kötődésnek a szimbólumaként lobbant 

lángra. 

 

Költségvetés, tulajdonjog, támogatás… 
2024. március 13. – Nepujsag.net 

Marác Község Magyar Nemzeti Önigazgatási Közösségének idei első tanácsülésén március 11-

én elfogadták a 2024-es költségvetést, kérvényeket tárgyaltak, illetve az éves programokat is 

megvitatták. Az önkormányzat idén Marác Község állami nemzetiségi támogatásának 95 

százalékával gazdálkodhat, ami az idei évben összesen 250.000 euró. Ehhez jön a tavalyi 

évekből fennmaradt mintegy 20.000 eurós megtakarítás, így az idei költségvetés tervezetében 

összesen 271.000 eurós kiadással számolnak. A kiadások egyik fontos tétele az üzlethelyiségek 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/15713-maradjunk-h%C5%B1ek-%C3%A9rt%C3%A9keinkhez.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/15712-eml%C3%A9kez%C3%A9s,-k%C3%B6t%C5%91d%C3%A9s.html
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és a közösségi objektumok folyó költségei és bérleti díjai. A költségvetés 30 százalékát 

beruházásokra fordíthatja az önkormányzat.  

 

Kulináris élmények Pártosfalván 
2024. március 13. – Nepujsag.net 

Március 9-én a Kocljevina Ökogazdaság különleges kulináris eseménynek adott otthont, 

melyen a résztvevők betekinthettek a magyar gasztronómiai örökségbe. Az esemény 

fókuszában a mákos-diós bejgli és a töpörtyűs pogácsa elkészítése állt, melyekhez kizárólag az 

ökogazdaság friss házi tojásait és bio lisztjét használták fel. Ez volt a harmadik találkozó a 

Kocljevinán a Marác Községi Magyar Nemzeti Önigazgatási Közösség szervezésében, és egyben 

az utolsó lehetőség arra, hogy az érdeklődők részt vegyenek az ingyenes műhelysorozatban. A 

gasztronómiai bemutatót ezúttal a tešanovci Pannon falu szakácsa, Potočar Andrej vezette. A 

délelőtti foglalkozáson magyarul és szlovénul folyt a beszélgetés, a kulináris programon felül 

az esemény a találkozás örömét is jelentette a résztvevőknek. 

 

Somogyi László a Lembergi Magyarok Kulturális Szövetség élén 
2024. március 13. – Kárpátalja.ma 

Nemrégiben elnökváltás történt a Lembergi Magyarok Kulturális Szövetségnél. Új elnökként 

mindenképp egy olyan személyt akartak látni, aki elkötelezett a magyar identitás 

megőrzésében, ragaszkodik a magyar kultúrához és mindent megtesz annak érdekében, hogy 

egy nyugat-ukrán városban megmaradjon a magyar szó. A megfelelő embert megtalálták. Arra 

a kérdésre, miszerint elnökként milyen célokat tűzött ki maga elé Somogyi Láaszló elmondta: 

„Fenntartani a magyarságot. Ebben az évben van egy komolyabb tervünk. Idén emlékezünk 

meg a Málenykij robot 80. évfordulójára.  Tudjuk, hogy Szolyván van egy emlékpark. Itt 

Lemberg mellett is volt egy gyűjtőtábor, Sztárij Számborban, és szeretnénk itt is kialakítani egy 

méltó emlékhelyet, hiszen sok magyar testvérünk esett el itt is. A helyszínen van már egy 

szobor, melyet mi helyeztünk el”. A támogatások kapcsán elmondta: „Van egy éves tagsági 

díjunk, amit minden tag évente egyszer befizet. Viszont ilyen háborús helyzetben nem tartom 

helyesnek, ha pénzt kérek az emberektől. De aki megteheti, az fizeti. Ezen kívül támogatott a 

Magyar Állam, a Konzulátus.” 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. március 13. – Kossuth Rádió 

 

Célegyenesbe fordult a szlovákiai elnökválasztási kampány. Március 23-án köztársasági 

elnököt választanak északi szomszédaink. Azt már 2014 óta tudjuk, amikor Bárdos Gyulát 

indította az államfőválasztáson az akkori MKP, hogy magyar államfőjelölt is szerepelhet jól egy 

ilyen megmérettetésen. Idén vajon milyen eredmény születik? Mennyire állnak ki a magyarok 

a mostani magyar elnökjelölt, Forró Krisztián mellett? Egy hét múlva ilyenkor beáll a 

kampánycsend, a felmérések pedig szoros versenyt mutatnak a szlovák jelöltek között. Kolek 

Zsolt elemzőt Haják Szabó Mária kérdezte. 

 

Zentától Doroszlóig, Törökkanizsától Hertelendifalváig, 10 napon át, Vajdaságban 53 

településen emlékeznek meg az 1848-49-es Magyar Forradalomról és Szabadságharcról. Az 

események sokaságáról küldött munkatársunk beszámolót. 

 

A 80-as években, az egykori Jugoszláviában csupán egy történelemórán tanulhattak a magyar 

diákok nemzeti történelmünkről. A helyzet azóta teljesen megváltozott, gyakorlatilag 

kiegyenlítődött a délszláv és a magyar történelem óraszáma. Sőt, szakkörökön is hallgatnak a 

tanulók a magyar múltról előadásokat. A szerbiai magyar történelemoktatásban végbement 

változásokról Kávai Szabolcs magyarkanizsai történelemtanár beszélt. 

 

Újra dr. Pálfi József egyetemi tanárt választották a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetem 

rektorává. A szavazásra jogosult 77 tagú testületből 52-en voltak jelen és 50-en szavaztak 

igennel. A régi-új rektor beszélt újraválasztásáról és további terveiről is. 

 

Nemzetközi esettanulmány-versenyen szereztek első, illetve harmadik helyezést a kolozsvári 

Babeș–Bolyai Tudományegyetem diákjai. A Közgazdaság- és Gazdálkodástudományi Kar 

diákjai az IE Business School versenyén vettek részt, Madridban. A kolozsvári csapatnak két 

próbát kellett kiállnia. Az első versenyfeladat után egy amerikai, egy németországi és egy 

mexikói egyetem csapatát megelőzve jutottak a verseny döntőjébe, ahol a diákok, kiváló 

teljesítménnyel, a dobogó legfelső fokára állhattak fel. A második versenypróbán a harmadik 

helyezést érdemelték ki az egyetem diákjai. A BBTE magyar tagozatát képviselő hallgatók 

voltak az egyetlenek, akik mindkét versenyforduló után felállhattak a dobogóra. A csapat 

madridi élményeiről az egyik diákkal és felkészítő tanárukkal beszélgetett munkatársunk. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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2015 óta szervez keresztutat a római katolikus egyházközség Csapon, nagyböjt idején. Néhány 

évvel ezelőtt a görögkatolikus egyház is csatlakozott a kezdeményezéshez. 2022 óta, az orosz 

ukrán háború kitörése után, a szervezők a béke jegyében hirdetik meg a keresztutat. Ez idén is 

így történt. 


